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فوتبال ایران در دومین آزمون اســـکوچیچ بعد از برتری مقابل ازبکستان این 

بار هم در خارج از خانه مقابل تیم اروپایی بوســـنی و هرزگوین پیروز شد و با 

دو گل کاوه رضایی و مهدی قایدی حریف سرســـخت خود را شکســـت داد تا 

هواداران تیم ملی به روزهای آینده و به خصوص دیدارهای حساس و تاثیرگذار 

ایـــن تیم مقابل عراق و بحرین امیدوار شـــوند، هرچند در این میان خواندن 

نظرات کارشناسانی مثل ابراهیم قاسم پور خالی از لطف نیست و آنها اعتقاد 

دارنـــد علاوه بر امیدواری هایی که به وجود آمد نگرانی هایی وجود دارد و باید 

سرمربی و کادر فنی تیم ملی نسبت به برطرف کردن برخی نقاط ضعف اقدام 

کنند تا کار تیم ملی برای رسیدن به مرحله بعد مقدماتی جام جهانی به اما و 

اگر کشیده نشود. گفت وگوی »فرهیختگان« با قاسم پور را در ادامه می خوانید.

ارزیابی شما از بازی دوستانه تیم ملی با بوسنی چیست؟

قبل از هر چیز معتقدم وقتی بازی تدارکاتی برای هر تیمی برگزار می شود باید نسبت به 

بضاعت و توان تاکتیکی که وجود دارد، بازی فوق برگزار شود. به خصوص وقتی تیمی 

مثل بوسنی بدون نفرات سرشناس و اصلی خود پا به میدان نمی گذارد و با تمام قوا 

به مصاف نمی آید. پس شاید همه اهداف در چنین دیداری محقق نشود به خصوص 

اینکه در سوی دیگر میدان نیز بازیکنانی مثل مهدی طارمی یا سردار آزمون یا بازیکنان 

کلیدی دیگری مثل وریا غفوری یا رامین رضاییان حضور نداشتند که مطمئنا با حضور 

تمام نفرات اصلی در میدان به طور حتم برای هر دو تیم اهداف بیشتری رقم می خورد. 

بنابراین وقتی چنین اتفاقی نمی افتد نمی توان از بازی تدارکاتی فوق خیلی استفاده 

بهینه کرد. با این حال این حق طبیعی یک مربی است تا بازیکنانی که مدنظرش هست 

را انتخاب کند چون فوتبال سلیقه ای است و نمی توان در این زمینه خیلی سخت گرفت 

اما ما بازی های تدارکاتی بیشتر و قوی تری نیاز داریم چون هم مربی جدید است و هم 

یک سری بازیکنان درحال اضافه شدن به ترکیب تیم هستند که نیاز به زمان دارد که 

مطمئنا در چنین بازی هایی سرمربی می تواند هم ترکیبش را شناخته و هم کارهای 

تاکتیکی و هماهنگی که نیاز هست را در چنین مسابقاتی انجام داده که امیدوارم در 

آینده بازی های به مراتب بهتری برای رسیدن به این امر برای تیم ملی در نظر گرفته شود. 

نکات امیدوارکننده ای در ترکیب تیم ملی یا بازی ملی پوشان مشاهده کردید؟

بله، نکته اصلی آنجایی بود که تیم ملی فرصتی به آن صورت به حریف اروپایی نداد 

ضمن اینکه به نظر من تیم ملی با ۳ دفاع و دو پیســـتون که در زمان حمله به خوبی 

صاحب فرصت می شدند به میدان رفت و این یک امر مناسب بود و دیدید که این دو 

پیستون در وقت دفاع نیز به مدافعان کمک کرده و در یک سوم میانی متمرکز می شدند 

و به همین دلیل تیمی مثل بوسنی که از مهاجمان صاحب نامی بهره می برد در دیدار 

پنجشنبه شب نتوانست فرصت خطرناکی روی دروازه ایران ایجاد کند. این موضوع 

یک نکته مثبت بود. یک نکته مثبت دیگر هم وجود داشت که آن هم سبک گلزنی 

کاوه رضایی بود که در آن شرایط سخت پا به توپ شده و گلزنی می کند که البته این 

موضوع نشان می دهد بازی کردن در خارج از ایران و در کشوری که فوتبالی به مراتب 

بهتر از ما دارد چطور به بازیکن اعتمادبه نفس می دهد که بتواند آن توپ را به آن زیبایی 

تبدیل به گل کند، همین طور مهدی قایدی نیز در زمان کمی که به میدان آمد و با 

پاسی که دریافت کرد با یک کنترل خوب و جهت ضربه دوم که نشان داد استفاده 

از هر دو پا را به خوبی می داند، منجر شد تا گل دوم تیم ملی را هم به زیبایی به ثمر 

برساند که این موضوع هم نشان می دهد قایدی هم اعتمادبه نفس بالایی پیدا کرده 

و می تواند در آینده یکی از بازیکنان کلیدی و مثمرثمر تیم ملی باشد. 

در این دیدار نکات نگران کننده هم برای تیم ملی وجود داشت که بخواهید 

به آن اشاره کنید؟ هنوز 2 بازی حساس مقابل عراق و بحرین باقی مانده و اگر 

این دیدارها را نبریم کارمان به اما و اگر خواهد کشید. درواقع با روندی که در 

دیدار پنجشنبه شب دیدیم می توانیم نسبت به دو دیدار حساس و باقی مانده 

امیدوار باشیم؟

با این روند خیر، البته عرض کردم اگر بازیکنان تاثیر گذار تیم ملی به این تیم اضافه 

شوند و بازی های خوب و مناسب تدارکاتی برای تیم ملی در نظر گرفته شود می توانیم 

تا حدودی امیدوار شـــویم کما اینکه در گذشته کارهای به مراتب سخت تر از این را 

هم انجام داده ایم. درســـت است که دو بازی سخت و حساس مقابل بحرین و عراق 

باقی مانده که خوشبختانه هر دو بازی در زمین خودمان برگزار می شود و بازی های 

بیرون از زمین مان هم بازی های ســـختی نیست، اما با اضافه شدن بچه ها و نفرات 

قبلی که سالیان سال است که در ترکیب بازی می کنند مطمئنا هماهنگی بیشتر 

ایجاد شده، هرچند یک کار سخت که برای تیم ملی پیش رویش قرار دارد این است 

که قطعا تیم های بحرین و عراق به ایران می آیند تا فشرده بازی کنند و فضا ها را از ما 

بگیرند که مطمئنا در این شـــرایط هر تیمی مقابل ما بازی کرده برای رسیدن به برد 

مقابلش دچار مشکل شده ایم و حتی پیش آمده که در ضدحملات هم گرفتار شده و 

خطراتی را حریفان ایجاد کرده اند. بنابراین در ادامه باید با تدبیر و روش های بهتری 

به میدان برویم هرچند به نظر من در کارهای دفاعی موفق بودیم اما یک مقدار در 

خط میانی یا پیســـتون های چپ و راست می توانیم از نفرات قبلی برای بهره بردن و 

رسیدن به موفقیت استفاده کنیم. 

یعنی موافق استفاده از غفوری و رضاییان هستید؟

این نظر شـــخصی من اســـت و مربیگری هم یک امر سلیقه ای به شمار می رود اما 

معتقدم این نفرات می توانند تاثیرگذارتر باشند به نسبت آنهایی که پنجشنبه شب 

مقابل بوسنی به میدان رفتند. 

درخصوص بازیکنان درحالی صحبت کردید که لیست اخیر اسکوچیچ انتقادات 

زیادی را به همراه داشـــت. آیا این توجیه که ما هر فردی را دعوت می کنیم اما 

درنهایت موفق می شویم می تواند توجیه عقلانی درستی برای انتخاب نفرات 

باشد. یعنی بگوییم مربیگری سلیقه ای است و شایسته ها بیرون بمانند؟

خیر، باید در هر انتخاب منطق را قبول کرد. یک زمانی شما یک لیست را می دهید 

۱۰ نفر درخصوص آن اظهارنظر می کنند و هشت نفر لیست را تایید می کنند و فقط 

دو نفر آن را رد می کنند پس حق با شماست. وقتی اکثریت با قاطعیت یک لیست را 

تایید می کنند باید آن را قبول کرد یا برعکس اگر اکثریت آن را رد می کنند باید آن را رد 

کرد، بنابراین وقتی قریب به اتفاق می گویند که الان رضاییان و وریا در شرایط خوبی 

هستند پس باید حرف منطقی را قبول کرد کمااینکه در باشگاه هایشان نیز بازیکنان 

تاثیر گذاری بوده و در حمله می توانند به خوبی کمک حال تیم ملی باشند. ضمن اینکه 

در این مدت غفوری نیز گل های حساسی را برای تیم باشگاهی اش زده است. اسکوچیچ 

با بازی پنجشنبه شب نشان داد نیاز به بازیکنانی دارد که در دو طرف خوب به حمله 

اضافه شوند که سانترهای خوب داشته باشند و از تکنیک خوبی بهره ببرند و قدرت 

و توانایی رفت و برگشت خوبی در خط حمله و دفاع داشته باشند و این دو بازیکن در 

گذشته نشان دادند که این توانایی را دارند و می توانند به تیم ملی کمک کنند. بنابراین 

باید آماده ها و بازیکنان سرحال و مثمرثمر و کسانی که آمادگی جسمانی و فنی خوبی 

دارند به تیم ملی دعوت شوند. به صرف اینکه به خاطر سلیقه ای بودن امر مربیگری و 

اینکه تغییر و تحولات زیادی مدنظر است، بازیکن دعوت کنیم، نتیجه حاصل نمی شود. 

به نظر شما تیم ملی ایران هنوز تحت تاثیر نام کی روش بازی می کند یا این طور 

نیست؟

فکر می کنم کماکان تحت تاثیر کار و رفتار و سیســـتم کی روش هســـتیم و به نظرم 

جابه جایی و تعویض آن تفکرات و سیستم نیاز به زمان دارد به همین دلیل است که 

می گویم نباید خیلی تغییر و تحولات زیادی را در ترکیب و سیستم تیم داد. 

اگر صحبت خاصی باقی مانده بفرمایید؟ 

ا ن شاءالله که تیم ملی بتواند از این دو بازی سخت هم سربلند بیرون بیاید و موفق 

عمل کند.
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قاسم پور در گفت وگو با »فرهیختگان«: با روش اسکوچیچ مقابل بحرین و عراق به مشکل می خوریم

تیمملیهنوزتحتتاثیرنامکیروشبازیمیکند
سلیقه ای بودن سرمربیگری توجیه خوبی برای انتخاب هر بازیکنی نیست

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
روزنامهنگار

گزارش

تیم پرسپولیس در روزهایی که ملی پوشان خود را در اختیار ندارد، خیلی بی سروصدا 

و بدون توجه به تمام کاســـتی های موجود تمرینات آماده ســـازی خود را پیگیری 

می کند تا شاید با نتیجه گرفتن برابر صنعت نفت آبادان در هفته دوم لیگ بیستم 

بتواند از زیرفشاری که به دلیل عدم ارائه فوتبال جذاب دربرابر سایپا بر این تیم وارد 

می شود، خود را خلاص کند. 

اقدامات پشت پرده  سرخ ها برای اینکه بتوانند با اضافه کردن چند یار جدید نقاط 

ضعف خود را پوشـــش بدهند و با تیمی کامل دربرابر رقبای داخلی خود به میدان 

بروند، ادامه دارد اما هنوز اخبار جدیدی در این خصوص به صورت رسمی به بیرون 

درز نکرده و همچنان گمانه زنی رســـانه ها برای تکمیل لیست یحیی ادامه دارد. 

به نظر می آید در دسترس نبودن گزینه های کارآمد و به بن بست رسیدن مذاکرات با 

چهره های شاخص درطول روزهای گذشته باعث شده که یحیی در برنامه های خود 

برای تقویت پرسپولیس تغییراتی ایجاد کند و به نوعی لیست خود را کمی واقعی تر 

و با نفراتی که در دسترس قرار دارد، ببندد. 

آرتاگزینهجدیدباشگاهبراییحیی

گل محمدی بعد از جدایی شجاع خلیل زاده که یکی از ارکان اصلی دفاع پرسپولیس 

به حســـاب می آمد، تلاش بسیاری کرد تا بتواند با یک گزینه مناسب جای خالی 

این مدافع را در تیمش پر کند. به همین منظور او در ابتدا روی ایمان سلیمی که 

از تراکتور جدا شـــده بود تا در اروپا کار خود را دنبال کند، رفت بلکه با حضور این 

بازیکن در یک تیم اروپایی و انتقال قرضی اش به پرسپولیس، لیست لیگ برتری 

سرخ ها نیز با مشکل مواجه نشود. 

اما چند روز قبل نوشتیم که حضور سلیمی در پرسپولیس به دلیل پیچیدگی هایی 

که انتقال این بازیکن دارد به بن بست رسیده است و یحیی برای پر کردن این جای 

خالی دفاع وسط تیمش باید دنبال گزینه های دیگری برود. 

در این خصوص از پرسپولیس خبر می رسد آنها با یک گزینه جدید مواجه شده اند 

که شرایط حضورش درجمع سرخ ها هم تقریبا مهیاست و او می تواند درصورت چراغ 

سبز کادر فنی حضورش را درجمع شاگردان یحیی نهایی کند. علیرضا آرتا، مدافع 

فصل گذشته تیم گل گهر سیرجان ظاهرا چند روزی است که تصمیم به جدایی از 

این تیم گرفته و به نظر می آید دلیل اصلی اش برای این جدایی، اختلافات سلیقه ای 

است که با امیر قلعه نویی پیدا کرده است. بعد از بیرون آمدن این خبر مدیران باشگاه 

پرسپولیس گفت وگوی مقدماتی را با این بازیکن انجام دادند و ظاهرا با چراغ سبز 

این مدافع نیز مواجه شده اند اما هنوز یحیی گل محمدی پاسخی به این پیشنهاد 

باشگاه نداده و درحال بررسی شرایط آرتا در فصل گذشته است تا درصورت تایید 

مراحل عقد قرارداد با او آغاز شود. 

پیشنهادگلگهرمدافعسابقاستقلالراهواییکرد

بعد از فسخ توافقی شاهین طاهرخانی با استقلال بسیاری از رسانه ها بر این باور 

بودند که او قطعا راهی پرسپولیس می شود و حتی خود این بازیکن هم در گفت وگویی 

که با »فرهیختگان« داشت، اعلام کرد که ظرف دو روز تصمیمش را برای انتخاب 

تیم فصل آینده می گیرد. اما حالا با گذشت چند روز از زمانی که این مدافع اعلام 

کرده بود، هنوز خبری درخصوص توافق نهایی او با تیم جدیدش شنیده نمی شود 

و به نظر می آید او همچنان برای انتخاب بعدی اش مردد است. 

در این خصوص شنیده می شود گل گهر سیرجان بعد از اینکه قلعه نویی نام آرتا را 

در لیست خروجی اش قرار داد، پیشنهادی را به طاهرخانی ارائه کرده که از لحاظ 

مالی بسیار قابل تامل بوده و باعث شده این مدافع در انتخاب تیم بعدی اش دچار 

شک وتردید شود. 

ظاهرا مبلغی که ســـیرجانی ها به طاهرخانی پیشنهاد داده اند به مراتب بالاتر از 

پولی است که سرخ ها قصد داشتند به این مدافع جوان سابق استقلال بپردازند 

و جالب تر اینکه پرسپولیسی ها قصد هم ندارند که سر کیسه را شل تر کنند و تنها 

نام پرسپولیس و هواداران پرشمارش باعث شده که شاهین طاهرخانی برای حضور 

در سیرجان دودل شود. 

اما چیزی که مشـــخص است این است که اگر طاهرخانی به پیشنهاد قلعه نویی 

پاســـخ مثبت بدهد، آن زمان باید احتمال پرسپولیســـی شدن آرتا را بیشتر از هر 

زمانی دانست. 

قاسمینژادنشودازمهاجمخبرینیست

یحیی گل محمدی خیلی دوست داشت که در شرایط محرومیت عیسی آل کثیر و 

کمبود بازیکن در این پست، بتواند یک مهاجم باتجربه و گلزن را به تیم خود اضافه کند 

و در این بین گزینه هایی هم داشت که می توان به رضا قوچان نژاد، شهاب زاهدی، 

پیمان بابایی و امین قاسمی نژاد اشاره کرد. با منتفی شدن 

یکی یکی این گزینه ها امیدهای یحیی برای جایگزینی 

یک مهاجم باتجربه و ششـــدانگ بر باد رفت و تیر آخر 

آنها هم پیشنهاد دوباره به شهاب زاهدی بود که هزینه 

دریافت رضایتنامه این بازیکن که حدود 5۰۰ هزار دلار 

بود، سرخ ها را به عقب راند.  محتمل ترین گزینه فعلی 

امین قاســـمی نژاد مهاجم شهرخودرو است اما جذب 

او هـــم بار مالی زیادی دارد. اگر توافقی صورت نگیرد، 

یحیی  قید جذب مهاجم را می زند. او با توجه به اینکه 

بین گزینه های موجود بازیکنان شاخصی نیستند، به این 

نتیجه رسیده که از امیری، آرمان رمضانی، مهدی عبدی و 

آریا برزگر جوان در این پست استفاده کند تا پایان محرومیت 

عیسی آل کثیر سر برسد و او بتواند بار دیگر به ترکیب سرخ ها 

اضافه شود. ظاهرا یحیی به دستیارانش هم گفته که در این 

شرایط حساس جذب مدافع برای تیمش واجب تر از مهاجم 

است و قصد دارد از میان گزینه های موجود یک نفر را به جمع 

تیم اضافه کند.  به این ترتیب لیست پرسپولیس یحیی با جذب 

یک بازیکن دیگر بسته می شود و سرخ ها باید امیدوار باشند 

که این نفرات موجود بتوانند تا هفته پانزدهم لیگ برتر عملکرد 

خوبی را از خود به نمایش بگذارند.

انصاریبرمیگردداگرتوافقمالیشود

درمیان خبرهای عجیب وغریبی که به گوش می رسد این بار اتفاقی 

در پرسپولیس رخ داد و خبر رسید که محمد انصاری بعد از جلب 

رضایت یحیی گل محمدی، قصد دارد یک فصل دیگر را هم با 

پیراهن سرخ سپری کند. 

عدم توانایی جذب بازیکن طراز اول توسط پرسپولیسی ها آنها را به جایی رساند که 

به جای پرداخت هزینه های سنگین برای جذب بازیکنان درجه 2 و همچنین تحمل 

ریســـک بالای حقوقی برخی از این انتقال ها، سراغ مدافع بااخلاق و بی حاشیه 

فصل قبل خود بروند و امیدوار باشـــند که او بازگشتی باشکوه به میادین داشته 

باشـــد و مجددا به همان محمد انصاری چند فصل پیش تبدیل شود. انصاری با 

توجه به اینکه با باشـــگاه پرسپولیس قرارداد مشروط داشته است و در قراردادش 

آمده بود که برای ادامه همکاری باید با باشگاه بر سر مسائل مالی به توافق برسد، 

حالا تنها بحثش انعقاد قرارداد جدید اســـت که شـــنیده می شود در روز شنبه یا 

یکشنبه هفته آینده با حضور در باشگاه این اتفاق هم رخ می دهد تا او کار خود را 

با پرسپولیس از سر بگیرد. 

همچنین انصاری فصل قبل با پرسپولیسی ها قراردادی ۳/5 میلیاردی داشته که 

گفته می شود مدیران سرخ تلاش می کنند این مبلغ را برای فصل جدید پایین بیاورند. 

حقیقت:ازاولهمگفتهبودمکهانصاریآذرماه

برمیگردد

برای اطلاع از شـــرایط جسمانی محمد انصاری و اینکه او از چه 

زمانی می تواند به میادین برگردد و پرسپولیس را همراهی کند 

با حقیقت، پزشک سرخ ها تماس گرفتیم. او در این خصوص به 

»فرهیختگان« گفت: »انصاری این روزها به صورت روزانه تمرینات 

فیزیوتراپی خود را دنبال می کند و همه چیز طبق برنامه ای که برایش 

مشـــخص کرده ایم، پیش مـــی رود و امیدواریم که او با ادامه همین 

روند، در زمان پیش بینی شـــده به میادین برگردد. از همان اول هم 

که انصاری پای خود را به تیغ جراحان سپرد گفته بودم که حدود 

زمانی بازگشت انصاری به میادین آذرماه خواهد بود و حالا هم 

روی حرفی که زده ام، هســـتم و فکر می کنم که او از ماه آینده 

بتواند با نظر کادر فنی به تیم اضافه شود.« پزشک پرسپولیس 

درخصوص اینکه چون این بازیکن برای دومین بار از ناحیه 

رباط صلیبی دچار آسیب شده است، خطری او را تهدید 

نمی کند، افزود: »هیچ اشـــکالی در این موضوع وجود 

ندارد و از نظر من و پزشکان معالج این بازیکن هم خطری 

او را تهدید نمی کند. با توجه به اینکه جراحی پای او به نحو 

احسن انجام شده و کارهای بازتوانی درحد حرفه ای صورت 

گرفتـــه و در کل مراحل درمان به صورت کامل صورت گرفته 

است، او می تواند با خیال راحت فوتبال خود را ادامه بدهد.« 

گزارش »فرهیختگان« از برنامه های نقل وانتقالاتی پرسپولیس؛ قاسمی نژاد نیاید، گل محمدی قید مهاجم را می زند

یحیی بله گفت اما قرارداد انصاری مشروط است
پزشک پرسپولیس: محمد از ماه بعدی می تواند بازی کند!

بازتابپیروزیشاگرداناسکوچیچمقابلبوسنی

ایرانرقیبراحتینبود،بایهویچبدونبردمیرود
تیم ملی فوتبال ایران پنجشنبه شب موفق شد در دیداری تدارکاتی با دو گل در زمین 

بوســـنی به برتری رسیده و رکورد خوب خود برابر این حریف اروپایی را حفظ کند. 

روزنامه »دنونی« بوسنی در گزارشی از این دیدار نوشت: »تیم بوسنی در دیداری 

دوستانه در سارایوو با دو گل مغلوب ایران شد. کاوه رضایی و مهدی قایدی گلزنان 

ایران در این مسابقه بودند. سرمربی بوسنی در این دیدار ترکیبی از بازیکنانی که 

پیش از این کمتر فرصت بازی پیدا کرده بودند و همچنین چند بازیکن تازه وارد را 

ابتدای مسابقه راهی زمین کرد. با این حال در پایان مسابقه نتوانستند نتیجه مطلوب 

خود را کسب کنند و درنهایت بازی را باختند. تیم میهمان در بیشتر طول مسابقه 

مالک توپ بود و گلر بوسنی در همان 2۰دقیقه ابتدایی با دو واکنش خوب مانع 

از گلزنی حریف شد. البته بوریچ در دقیقه 2۰ مصدوم شد و از بازی بیرون رفت. 

بوسنی همچنین چند حرکت خوب نیز در زمین انجام داد اما تهدیدی جدی برای 

دروازه ایران محسوب نمی شد. بوسنی پس از دریافت گل تهاجمی تر بازی کرد اما 

زهر لازم برای گشودن دروازه حریف را نداشت و درنهایت در اواخر مسابقه گل دوم را 

نیز دریافت کرد. تیم ملی بوسنی در دو دیدار بعدی خود روزهای یکشنبه و چهارشنبه 

به مصاف هلند و ایتالیا خواهد رفت. در شرایطی که دوشان بایه ویچ فرصت خوبی 

داشـــت تا پس از 5بازی حضور روی نیمکت بوسنی نخستین بردش را با این تیم 

جشن بگیرد اما در این بازی هم شکست خورد و بعید است در دو مسابقه بعدی 

بتواند موفق به غلبه بر رقبای سرسخت خود شود. به این ترتیب احتمالا بایه ویچ 

بدون کســـب حتی یک برد در طول 8بازی خود به عنوان سرمربی بوسنی از این 

سمت خداحافظی خواهد کرد. هر دو مسابقه بعدی بوسنی در چارچوب مسابقات 

لیگ ملت های اروپا خواهد بود و ناکامی آنها در این مسابقات موجب سقوط آنها به 

دسته B خواهد شد. به این ترتیب بایه ویچ که برای نجات تیم و بهتر کردن اوضاع 

آمده بود پس از عدم راهیابی به رقابت های یورو 2۰2۰، در لیگ ملت های اروپا نیز 

با نتایجی ضعیف این تیم را ترک می کند تا خاطرات چندان خوبی از او باقی نماند.«

آرشمحمدی
روزنامهنگار


